
روایت وزیر سابق نیرو از ناترازی های برق

 مجلس هفتم و طرح تثبیت قیمت ها 
کمر صنعت برق را شکست

بحران ناترازی از دولت احمدی نژاد شروع شد

وزیر سابق نیرو در ارتباط با چرایی شرایط فعلی و 
ناترازی انرژی اظهار داشت: تمام مشکلاتی که امروز 
حادث شده ناشی از وضعیت اقتصاد صنعت برق است. 
قانون سازمان برق که قبل از انقلاب در مجلس شورای 
ملی تصویب شده بود، صراحت داشت که تصمیم گیری 

درباره  تعرفه برق بر عهده وزیر نیروست.
اما بعد انقلاب این اختیارات از وزیر نیرو سلب شد و 
. بعضی  تعیین قیمت برق افتاد برعهده نهادهای دیگر
وقت ها مجلس، گاهی دولت، گاهی شورای اقتصاد و... 
دست به تعیین قیمت برق زدند. حمید چیت چیان 
بیان داشت: نتیجه چه شد؟ فاصله گرفتن از قیمت های 
واقعی. آن زمان صادرات نفت ایران بالا بود و جمعیت 
کمتر از الان بود، به همین دلیل هزینه های ملی ما کم 
بود و درآمدهای نفتی به سهولت وارد کشور می شد و 
در نتیجه کشور می توانست به رغم دستکاری در قیمت 
، سدهای بزرگ و نیروگاه  برق، با اتکا به منابع درآمد کشور
جدید احداث کند و شبکه انتقال و توزیع بسازد. در 
حقیقت مشخص نبود که این دستکاری قیمت یعنی 
فاصله گرفتن از واقعیات اقتصادی، بازی کردن با صنعت 
برق و آینده اش است. وی افزود: تامین برق از چهار بخش 
تشکیل شده. قسمت اول سوخت یا انرژی است که وارد 
نیروگاه می شود و بایستی با استفاده از آن سوخت برق 
، فرآورده های  را تولید کنیم. این سوخت می تواند گاز
نفتی و سوخت اتمی باشد. قسمت دوم تبدیل انرژی 
است. به این معنی که سوخت وارد شده به نیروگاه، به 

برق تبدیل شود.
و  می رسد  برق  انتقال  به  نوبت  برق  تولید  از  بعد   
بعد شبکه های توزیع تا در نهایت سوخت به دست 
بخش  چهار  این  از  کدام  هر  برسد.  مصرف کننده 
هزینه ای برای خودش دارد. در سال های اخیر سالانه 
در نیروگاه های کشور حدود ۷۷ میلیارد متر مکعب گاز 
گاز کشور است،  که چیزی در حدود یک سوم مصرف 
مصرف می شود. علاوه بر این۱۰ میلیارد لیتر گازوییل 
و هفت میلیارد لیتر مازوت نیز در نیروگاه ها سوزانده 
گر قیمت این مقدار سوخت را حساب کنیم و  می شود. ا
تقسیم کنیم به تعداد کیلووات ساعتی که برق در نیروگاه 
تولید شده معلوم می شود هزینه سوخت هر کیلووات 
ساعت برق تولیدی در نیروگاه های ایران حدود هشت 
و نیم سنت است. این رقم فقط هزینه سوخت است. 
وزیر دولت یازدهم بیان کرد: البته بحران صنعت برق 
بحران سال های اخیر نیست. یکی از مهم ترین معضلات 
سازندگان تجهیزات صنعت برق و نیروگاه ها در دولت نهم 
و دهم طلب بالای آنها از دولت بود و بارها در آن زمان 
فعالان صنعت برق نسبت به تداوم بحران و بروز خاموشی 

در آینده هشدار دادند که به نظر می رسد شنیده نشد. 
   عامل کسری برق اقتصادی است

چیت چیان اظهار کرد: در سال ۱۳۹۲ که مسئولیت 
وزارت نیرو را عهده دار شدم صنعت برق بیست هزار 
میلیارد تومان به نیروگاه ها و سازندگان تحهیزات مختلف 
صنعت برق بدهی داشت. شنیده ام در اواخر سال 
گذشته بدهی های صنعت برق به ۱۲۰ هزار میلیارد تومان 
رسیده است. یعنی نیروگاه هایی که شصت درصدشان 
غیردولتی هستند، برق تولید کرده و به شبکه فروخته اند 
و وزارت نیرو قادر نیست حتی هزینه تبدیل انرژی آنها را 
پرداخت کند. چرا قادر نیست؟ چون برق را به قیمتی 

می فروشد که نمی تواند هزینه نیروگاه را تامین کند. 
همین سبب شده مطالبات نیروگاه ها مداوم افزایش 
یابد. وزارت نیرو با این وضع قیمت برق قادر نیست 
، مشاور و تولیدکننده تجهیزات برق را  پول پیمانکار
بدهد. نتیجه می شود ورشکستگی فعالان و بی انگیزگی 
سرمایه گذاران برای سرمایه گذاری. در این فضا میزان 
مصارف برق سالانه ۵ درصد افزایش می یابد و نیروگاه ها 
ج  خار رده  از  حتی  و  می شوند  فرسوده تر  مرتبا  نیز 
می شوند. بنابراین بخواهم نتیجه بگیرم باید بگویم 
عامل کسری برق اقتصادی است و ریشه اصلی در مساله 
قیمت های یارانه ای برق است. منظورم این است که 
این کسری ها ناشی از ناتوانی فنی نیست. البته در دنیا 
تکنولوژی مرتب در حال توسعه پیدا است اما در ایران 
هنوز آن قدری توانمندی بالاست که می توانیم نیروگاه 

بسازیم. 
وی در خصوص سیاسی کاری ها در مساله انرژی عنوان 
کرد: مصوبه تثبیت قیمت ها در مجلس هفتم کمر برق 
را شکست و قطعا اهداف سیاسی در اتخاذ این تصمیم 
وجود داشت. یادم هست رئیس مجلس در آن زمان گفت 
عیدی به مردم دادیم اما غفلت داشتند که تثبیت قیمت 
باعث چه مشکلاتی در آینده خواهد داشت. وی اذعان 
کرد: اما این که ما تمام علت های تصمیم گیری برای برق را 
سیاسی بدانیم خیلی صحیح نیست. مساله رقابت های 
گرایش های مختلف راست و چپ و اصلاح طلب  بین 

نیست بلکه فراتر از این هاست. 
را  نیرو  وزارت  مسئولیت  هنوز  من  مثال  به عنوان 
نداشتم که مطلع شدم سازمان برنامه با استناد نادرست 
به قانون هدفمندسازی یارانه ها بخشی از درآمدهای 
می کند.  صرف  یارانه  پرداخت  برای  را  نیرو  وزارت 
چیت چیان افزود: قبل از اینکه دولت یازدهم سر کار 
بیاید من به آنها عرض کردم تداوم این وضعیت خیلی 
خیلی نگران کننده است. اعلام کردم در این فضا منابعی 
تولید  باید صرف توسعه ظرفیت های  نیرو  که وزارت 
برق کند صرف پرداخت یارانه نقدی به مردم می شود. 
رئیس جمهور منتخب در دولت یازدهم با توقف این روند 

موافقت کردند.
 اما محدودیت هایی که سازمان برنامه برای پرداخت 
حقوق کارمندها و یارانه مردم داشت سبب شده بود 
راحت ترین کار را بکنند یعنی از منابع مالی صنعت برق 
بردارند. مسئولان سازمان برنامه این طور تشخیص 

دادند که البته تشخیص شان اشتباه بود. 

آرمان ملی- حمید شجاعی: پس از فرصت ۳ ماهه ای که دولت 
برای معرفی گزینه مدنظر خود برای وزارت اقتصاد و جانشینی 
عبدالناصر همتی زمان داشت بالاخره پس از رفت و آمده های 
ح شدن نام های مختلف گزینه نهایتا روز گذشته  بسیار و مطر
گزینه اصلی دولت به مجلس معرفی شد تا  ساختمان قدیمی واقع 
در باب همایون بیش از این بدون وزیر اداره نشود. البته معرفی 
وزیر پیشنهادی دولت در حالی است که پیش از این فاطمه 
مهاجرانی، سخنگوی دولت در حیات دولت و در جمع خبرنگاران 
گفته بود که دولت عجله ای برای معرفی وزیر پیشنهادی ندارد 
کرمی سرپرست  و در حال بررسی های لازم است و  رحمت ا... ا
وزارت اقتصاد وظایف خود را به خوبی انجام می دهد. حال اینکه 
به لحاظ زمانی روز گذشته آخرین وقتی بود که این وزارتخانه 
می توانست با سرپرست اداره شود و با پایان مهلت قانونی انتخابات 
وزیر باید دولت نفر مدنظر خود را معرفی می کرد. مگر اینکه به 
جمع بندی های لازم نمی رسید و آن زمان با اذن رهبری سرپرست 
وزارتخانه تا مدتی معین ادامه کار می داد. چنانکه روز گذشته  
علیرضا سلیمی عضو هیأت رئیسه مجلس در این خصوص اظهار 
کرد:  از  روز دوشنبه دیگر دستورات و امضاهای سرپرست وزارت 
اقتصاد اعتبار قانونی نخواهد داشت مگر اینکه دولت از رهبر انقلاب 
مجوز بگیرد و هرگونه دخل و تصرف در اموال دولتی بدون اخذ 
مجوز از رهبر انقلاب، تخلف محسوب می شود. همین امر نیز باعث 
شد تا دولت در پایان موعد مقرر گزینه پیشنهادی  و موردنظر خود 
را به مجلس معرفی کند. حال اینکه مجلسی ها چه رویکرد و نگرشی 
به وزیر پیشنهادی اقتصاد خواهند داشت باید منتظر مواضع آنها 
کنون و حتی  طی روزها و هفته های پیش رو ماند. هر چند که از هم ا
پیش از این نیز به نظر می رسید که نوع نگرش بهارستان نشینان 
به ویژه تندروها و دلواپسان نسبت به گزینه پیشنهادی دولت چه 

کنشی نشان خواهند داد.  خواهد بود و چه وا

   رونمایی از گزینه پیشنهادی 
پس از استیضاح سیاسی عبدالناصر همتی وزیر موفق اقتصاد 
دولت پزشکیان که به قرائت بسیاری  در پی یک تسویه حساب 
سیاسی از سوی تندروهای مجلس از قطار دولت پیاده شد 
گمانه زنی های بسیاری در خصوص جانشین وزیر اقتصاد برکنار 
ح  شده صورت گرفت و در این میان نام های بسیاری نیز مطر
گردید.  از علی طیب نیا وزیر اقتصاد دولت یازدهم و مشاور اقتصادی 
رئیس جمهور که بسیاری او را گزینه اصلی می دانستند تا  سیدکامل 
تقوی نژاد دبیر هیات دولت، شمس الدین حسینی وزیر اقتصاد 
دولت احمدی نژاد، علی مدنی زاده رئیس دانشکده مدیریت و 
اقتصاد دانشگاه شریف، حمید پاداش، معاون هماهنگی و نظارت 
،  حجت ا... صیدی، رئیس  اقتصادی معاون اول رئیس جمهور
کرمی؛ سرپرست وزارت اقتصاد که  سازمان بورس  و رحمت ا... ا
برخی از این افراد از شانس بیشتری نیز برخوردار بودند. اما پس 
از عدم پذیرش این مسئولیت  ودعوت های مختلف از سوی علی 
طیب نیا گزینه مطلوب دولت و حامیان نگاه ها  و گمانه زنی ها به 
سمت دو نفر از گزینه ها یعنی حمید پاداش و علی مدنی زاده که 
شانس بالاتری داشتند چرخید و در همان ابتدای کار مشخص 
شد که دولتی ها  بیشتر بر روی مدنی زاده متمرکز هستند و هر چند 
که چه سخنگوی دولت و چه سایری از بررسی گزینه های موردنظر 
صحبت می کردند اما پرواضح و آشکار بود که گزینه اصلی و رسمی 
دولت که به مجلس معرفی خواهد کرد علی مدنی زاده خواهد بود. 
اما پرسش اینجا است که چرا این مساله با این همه تاخیر انجام 

شد و دولت از تمام زمان قانونی خود برای این مهم بهره برد. ابتدا 
گفته شد که دولت منتظر انتخابات هیأت رئیسه مجلس است و 
پس از آن گزینه پیشنهادی را معرفی خواهد کرد اما این انتخابات 
نیز طی شد و گزینه دولت معرفی نشد. حال اینکه روز گذشته ۱۱ 
خرداد ماه دولت رسما علی مدنی زاده را به عنوان وزیر پیشنهادی 
امور اقتصادی و دارایی به مجلس معرفی کرد تا برنامه وی در 
کمیسیون مربوطه مورد بررسی قرار گیرد. اما شاید مهم تر از بررسی 
برنامه های مدنی زاده در کمیسیون اقتصادی مجلس نوع برخورد 
تندروها با وی در مجلس باشد و از آنجایی که دولت به گزینه های 
مدنظر آنها وقعی نهاده احتمالا با گزینه دولت نیز از سر وفاق و 
همدلی وارد نخواهند شد و زهر خود را خواهند ریخت. چه اینکه 
مرور برخی مواضع تندروهای بهارستان نشین موید همین گفته 
است. چنانکه چند ماه قبل روح ا... ایزدخواه، نماینده تهران در 
خصوص احتمال معرفی مدنی زاده بیان داشت: »هر گزینه ای که 
گر قرار  معرفی شود حتما باید تعهد بدهد که این رویه را تغییر دهد ا
باشد گزینه ای بیاید که همین مسیر را ادامه دهد ما که علاف نیستم 
وقت خودمان و مردم را بگیریم. توصیه بنده به پزشکیان این است 
که دایره کارشناسی تان را بازتر کنید، حتما اقتصاددانان بهتری 
کسون و  گو و آنگلوسا در کشور هستند که نگاه شان مکتب شیکا
لندنی نیست و همه چیز را در افزایش قیمت ها خلاصه نمی کنند« 
یا امیرحسین ثابتی نماینده تهران و عضو جبهه پایداری اظهار 
کرد: »براساس برخی اخبار، دولت قصد دارد فردی را به عنوان وزیر 
اقتصاد معرفی کند که به لحاظ دیدگاه های اقتصادی غلط، همان 
همتی به توان ۲ است، با این تفاوت که سابقه اداره هیچ دستگاه 
و نهادی را هم نداشته است. آقای پزشکیان! کشور فرصتی برای 
آزمون و خطای جدید ندارد«. لذا دولت باید منتظر یک رویارویی 
با تندروهای مجلس باشد و باید دید در این میان قالیباف و هیأت 
رئیسه مجلس چه خواهند کرد و مدنی زاده می تواند رای اعتماد 
بهارستان را از آن خود کند یا اینکه باز هم روند انتخاب وزیر به طول 

خواهد انجامید. 

   بررسی صلاحیت و برنامه ها در مجلس
روز گذشته سخنگوی هیئت رئیسه مجلس، اظهارکرد: دولت، 

سیدعلی مدنی زاده را به عنوان گزینه پیشنهادی خود برای تصدی 
وزارت امور اقتصادی و دارایی را به طور رسمی به مجلس معرفی 
کرد. طبق آیین نامه داخلی مجلس، نامه معرفی وزیر اقتصاد در 
اولین جلسه هفته آینده )۱۸ خرداد( اعلام وصول خواهد شد. 
عباس گودرزی گفت: بعد از اعلام وصول، کمیسیون تخصصی 
یک هفته برای بررسی برنامه های وزیر پیشنهادی فرصت دارند 
که گزارش آن در جلسه رای اعتماد قرائت خواهد شد. چنانچه 
کمیسیون تخصصی زودتر از موعد گزارش خود را ارائه نماید، 
طبیعتا جلسه بررسی صلاحیت و رای اعتماد زودتر برگزار خواهد 
شد. سخنگوی هیات رئیسه مجلس همچنین افزود: براساس 
قانون اساسی و با توجه به پایان فرصت سه ماهه، از فردا امضای 
سرپرست وزارت اقتصاد فاقد اعتبار حقوقی خواهد بود، مگر 
کید کرد:  آنکه با اذن مقام معظم رهبری باشد. گودرزی در پایان تأ
مجلس در چارچوب وظایف قانونی خود، با دقت و بر اساس تعهد، 
شایستگی، صلاحیت های حرفه ای و تخصصی نسبت به بررسی 

گزینه پیشنهادی دولت اقدام خواهد نمود.

   مدنی زاده کیست؟
سیدعلی مدنی زاده، اقتصاددان و دانشیار اقتصاد دانشگاه 
کنون ریاست دانشکده مدیریت و  صنعتی شریف است. او هم ا
اقتصاد این دانشگاه را برعهده دارد. مدنی زاده، متولد ۱۳۶۱ است و 
گو آمریکا دارد. در سال ۲۰۰۰ مدال  دکترای اقتصاد از دانشگاه شیکا
برنز المپیاد جهانی ریاضی و در سال ۱۳۹۷ جایزه پژوهشگر جوان 
کادمیک  اقتصاد ایران را به دست آورده است. او از جمله چهره های آ
محسوب می شود که سابقه عضویت در هیات عامل سازمان 
فناوری اطلاعات ایران، کمیته نقدینگی بانک مرکزی و کمیسیون 

شورای پول و اعتبار را در کارنامه دارد. 
مدنی زاده همچنین مشاور اقتصادی سازمان برنامه و بودجه 
، مشاور اقتصادی طرح سند تحول دولت، مدیر طرح کلان  کشور
ح کلان اصلاح ساختاری  اصلاح قانون بانک مرکزی، مدیر طر
بودجه، مدیر طرح اقتصاد کلان خروج غیرتورمی از رکود و رئیس 
گروه مدل سازی پژوهشکده پولی و بانکی بانک مرکزی را برعهده 

داشته است.
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»آرمان ملی« گزینه پیشنهادی دولت برای وزارت اقتصاد را بررسی می کند

خیز بلند سیدعلی مدنی زاده برای اعتماد بهارستان 
   سخنگوی هیأت رئیسه مجلس: نامه معرفی وزیر اقتصاد ۱۸ خرداد اعلام وصول خواهد شد

آرمان ملی- سهیل ثابت: روز شنبه بود 
که آژانس بین المللی انرژی اتمی گزارش داد 
که جمهوری اسلامی ایران تا تاریخ ۱۷ مه )۲۷ 
اردیبهشت(، 4۰۸/۶ کیلوگرم اورانیوم غنی شده 
تا سطح ۶۰ درصد در اختیار داشته است که 
نسبت به گزارش قبلی آژانس در ماه فوریه، 
افزایش ۱۳۳/۸ کیلوگرمی نشان می دهد. این 
در حالی است که در گزارش پیشین آژانس که 
در اسفند منتشر شده بود، میزان این ذخایر 
۲۷4/۸ کیلوگرم اعلام شده بود. مدیرکل آژانس 
بین المللی انرژی اتمی در این گزارش بار دیگر 
سخنان خود درباره برنامه هسته ای ایران را 
تکرار کرده و مدعی شده است که این سطح 
از غنی سازی یک »گام فنی کوتاه« تا سطح ۹۰ 
درصد )موسوم به سطح تسلیحاتی( محسوب 
می شود. رافائل گروسی اعلام کرده »جمهوری 
اسلامی ایران تنها کشور غیرهسته ای است 
که در حال غنی سازی در این سطح است«. 
گروسی همچنین »خواستار همکاری کامل 
و مؤثر ایران« با آژانس شده است. این در 
حالی است که از این گزارش ضد ایرانی آژانس 
صرفا آمریکایی ها، اروپایی ها و صهیونیست ها 
بهره برداری کرده اند و در شرایطی که مقامات 
کشورمان بارها بر عدم دستیابی به سلاح 
کید داشته اند غربی ها با دستاویز  هسته ای تا
گزارش های سیاسی و طرفدارانه  قراردادن 
آژانس برای ایران تکلیف تعیین می کنند که 
چه نوع رفتاری با آژانس داشته باشد. جالب 
گواه خود  اینکه در زمان اجرای برجام به 
بازرسان آژانس ایران بیشترین همکاری را 
با آژانس داشته است. حال اینکه با وجود 
این همه ادله در خصوص همکاری ایران با 
آژانس رافائل گروسی باز هم تحت تاثیر غربی ها 

گزارش های خلاف واقع و ضدایرانی می دهد 
در نوع خود جای تامل و پرسش است که چرا 
در مورد ایران واقعیت منعکس نمی شود و 
همه گزارشات و بیانیه ها سیاسی است. البته 
کل  گزارش یک طرفه و سیاسی مدیر  این 
آژانس درباره غنی سازی ایران بی پاسخ نماند 
گانه ای  و مسئولان امر هر کدام به نحو جدا
پاسخ شایسته ای به آن دادند. در همین راستا 
وزارت امور خارجه و سازمان انرژی اتمی در 
بیانیه مشترکی آوردند: متأسفانه به رغم این 
گزارش جامع تهیه  گسترده،  همکاری های 
شده با وجود آنکه به همکاری ایران اذعان 
می نماید، لیکن منعکس کننده سطح واقعی 
این همکاری ها نمی باشد. در این گزارش مدیر 
کل با استفاده گسترده از اسناد جعلی ارائه شده 
توسط رژیم صهیونیستی، اتهامات مغرضانه و 
بی اساس قبلی را مجددا تکرار نموده است. 
ج شده در گزارش فعلی مدیر کل  اتهامات در
مبتنی بر ادعای معدود فعالیت ها و مکان های 
اعلام نشده در دهه های گذشته می باشد. این 
در حالی است که ایران بارها اعلام نموده که 
هیچ مکان یا فعالیت هسته ای اعلام نشده ای 
نداشته است. جمهوری اسلامی ایران ضمن 
ابراز تأسف از انتشار این گزارش، که با اهداف 
سیاسی از طریق فشار بر آژانس تهیه شده 
است، اعتراض صریح خود را نسبت به محتوای 
آن اعلام می نماید. این گزارش فراتر از دامنه 
با  تعارض  در  و  مدیرکل  به  محوله  وظایف 
کم بر نهادهای بین المللی،  الزامات حرفه ای حا

از جمله اصل بی طرفی، است. 

   گفت وگوی عراقچی و گروسی
عصر شنبه بود که رافائل گروسی مدیرکل 

آژانس بین المللی انرژی اتمی با سیدعباس 
کشورمان،  خارجه  امور  وزیر  عراقچی 
در  طرفین  کرد.  گفت وگو  تلفنی  به صورت 
این مکالمه ضمن مرور آخرین تحولات در 
کرات هسته ای و رفع تحریم ها،  زمینه مذا
گزارش تازه منتشر شده آژانس  درخصوص 
راجع به ایران نیز گفت وگو کردند. عراقچی با 
اشاره به همکاری های مستمر ایران با آژانس، 
انجام تمام فعالیت های هسته ای ایران تحت 
نظارت آژانس و در چارچوب موافقت نامه 
پادمان و همچنین عدم انحراف فعالیت ها و 
مواد هسته ای، از مدیرکل آژانس خواست تا 
واقعیت ها را منعکس کند به گونه ای که امکانی 
برای سوءاستفاده برخی طرف ها از این نهاد 
سیاسی  اغراض  پیشبرد  جهت  بین المللی 
خود علیه ملت ایران فراهم نشود. وزیر امور 
خارجه کشورمان همچنین از مدیرکل آژانس 
خواست تا با تبیین همکاری های ایران با 
آژانس در جریان نشست هفته آتی شورای 
حکام، تبعات هرگونه اقدام سیاسی را گوشزد 
کند، چرا که ایران به هر تحرک نامناسبی از 
مقتضی  کنش  وا اروپایی  طرف های  سوی 
نشان خواهد داد که مسئولیت تبعات و آثار آن 
برعهده طرف هایی است که آژانس و ترتیبات 
آن را ابزار پیشبرد برنامه های سیاسی خود علیه 

ایران قرار بدهند. 

   قطعنامه  سیاسی
پس از گزارش ضد ایرانی آژانس معاون امور 
حقوقی و بین المللی وزارت امور خارجه اظهار 
داشت: مدیرکل آژانس به قطعنامه نوامبر 
آن ماموریت  که به  ۲۰۲4 به عنوان مرجعی 
داده تا این گزارش را تهیه کند، استناد کرده 

است. متاسفانه، این همان قطعنامه ای است 
که سه کشور اروپایی و آمریکا بدون توجه به 
دستاوردهای سفر مدیرکل به ایران، در یک 
اقدام سیاسی آن را در شورای حکام و بدون 
کردند. مایه  برخورداری از اجماع تصویب 
که مدیرکل به این بی توجهی  تاسف است 
کشورها به ماموریت خود در این گزارش، هیچ 

اشاره ای نکرده است. 
کاظم غریب آبادی تصریح کرد: این حجم از 
فعالیت های آژانس در ایران، نشانه چیست 
و آیا جز همکاری سازنده و گسترده ایران با 
آژانس است؟ اینکه آژانس هیچ انحرافی و هیچ 
مشکلی در مسائل پادمانی جاری در رابطه با 
فعالیت ها و مواد هسته ای ایران پیدا نکرده و 
توجه خود را بر موضوعات بسته شده گذشته 
معطوف کرده است، نشانه چیست؟ آیا جز 
یک اقدام سیاسی تحت فشار برخی کشورهای 
کید بر اینکه ایران نه  خاص است؟ وی با تا
به دنبال سلاح هسته ای است و نه هیچ مواد 
و فعالیت اظهارنشده هسته ای دارد، گفت: 
کنون پایبند  ایران به تمامی تعهدات خود تا
کنون داده  بوده است. هزینه ای که ایران تا
است، برای حفظ عزت و سربلندی و پیشرفت 
و ایستادگی در برابر زورگویی ها و تلاش برخی 
کشورهای خاص برای سلطه گری بوده است. 
چنانچه این کشورها بخواهند از سعه صدر 
کنند و همچنان مسیر  ایران سوءاستفاده 
گزیر خواهد  غلط قبلی خود را طی کنند، ایران نا
بود متناسب با شرایط و تحولات و اقدامات 
طرف های دیگر، تصمیمات مناسبی را اتخاذ و 
به مرحله اجرا بگذارد که بار مسئولیت، تبعات 
خواهد  کشورها  این  برعهده  آن  عواقب   و 

بود. 

کنش ها به گزارش ضد ایرانی آژانس بین المللی انرژی اتمی را بررسی می کند »آرمان ملی« وا

سیاسی کاری آژانس علیه ایران
کاظم غریب آبادی: ایران به سوءاستفاده احتمالی از سعه صدر خود پاسخ مقتضی خواهد داد

پیش بینی »سرنوشتِ سیاسی« قالیباف

 سیاستمداری که گفتمانش گم شد
محمدباقر قالیباف هفته گذشته در انتخابات 
هیات رئیسه مجلس، رئیس قوه مقننه باقی ماند؛ 
او ششمین سال ریاست خود بر مجلس شورای 
اسلامی را در نبود یک رقیب جدی برای ریاست 
آغاز کرد. این اولین انتخابات هیات رئیسه پس 
از شکست قالیباف در انتخابات ۱4۰۳ بود. به این 
ترتیب باردیگر این پرسش جدی در ارتباط با شخص 
رئیس مجلس به میان می آید که چه آینده ای در 
سیاست برای خود متصور خواهد بود؟ آیا مسیر 
زندگی سیاسی قالیباف پس از چند بار شکست 
در ریاست جمهوری تغییر کرده است؟ محمدباقر 
قالیباف در سه دوره انتخابات ریاست جمهوری 
شکست خورده و در دوره ای هم که همراه با ابراهیم 
رئیسی کاندیدا شده بود، به خاطر جایگاه بالاتر دیگر 
کاندیدای اصولگرا، به نفع رئیسی کناره گیری کرد. 
در دو انتخابات وارد مجلس شده که در انتخابات 
دوم ۸۰۰ هزار رای قبلی خود را از دست داده است. 
این ها در کنار هم نشان می دهد قالیباف جایگاه 
چندان محکمی در سیاست ایران ندارد. یک علت 
به این برمی گردد که نتوانسته مسیر سیاسی ثابت و 
مشخصی را طی کند و به یک گفتمان پایبند بماند. 
یکبار می خواست نظامی مدرن باشد، یکبار مدیر 

تکنوکرات و یکبار هم مدیر جهادی. 
   در سودای راه میانبُر

عمر سیاسی محمدباقر قالیباف ۲۰ سال پیش 
شروع شد؛ هنگامی که برای رقابت با مدعیان ریاست 
جمهوری موقتا رخت پلیس از تن درآورد و مثل 
« بر تن کرد. خلبانی که آن  دیگر حضار »کت و شلوار
روزها خود را خوش پوش و با چهره ای مدرن تصویر 
می کرد، پس از شکست در انتخابات به جای آنکه به 
ساختمان فرماندهی کل ناجا برگردد، عازم بلدیه 
پایتخت شد تا شاید مثل احمدی نژاد مسیر پاستور 
را از خیابان بهشت میانبر بزند. سال ۹۲ در حالی وارد 
میدان انتخابات شد که دیگر نمی خواست خود را 
نظامی نشان دهد. اما همه هشت سال تلاش او با 
یک جمله حسن روحانی در روایت از تیر ۸۲ نقش 
برآب شد و دوباره یونیفرم نظامی او در حافظه ها 
نقش بست. در انتخابات ۹۶ در حالی پا به میدان 
ک  که انتشار فهرست املا انتخابات می گذاشت 
نجومی حواشی زیادی ایجاد کرده بود. قالیباف این 
بار بیشتر چهره ای مبدل برای احمدی نژاد بود و این 
تنها انتخاباتی بود که قالیباف تا آخر در میدان نماند. 

   عدم آمادگی نشستن بر صندلی 
پس از سقوط هلیکوپتر رئیس دولت سیزدهم، 
قالیباف هم وارد انتخابات شد و رکورد تازه ای از 
ثبت نام در ریاست جمهوری ثبت کرد. این انتخابات 
در حالی برگزار می شد که قبل تر از آن، حواشی مربوط 
به سفر خانواده اش به ترکیه و خرید سیسمونی پیش 
آمده بود. قالیباف نه تنها نتوانسته بود گفتمان 
نواصولگرایی خود را جا بیندازد بلکه حتی دیگر کسی 
در جریان اصولگرا نمانده بود که او بتواند شبیه اش 
باشد. در این انتخابات هم شکست خورد؛ شکستی 
پشت شکست در مجلس. او در حالی برای بار دوم به 
مجلس راه پیدا کرد که نه فقط سبد رای اش نسبت 
به سبد رای دوره قبل خود خالی  شده بود، بلکه 
آرای او از برخی هم قطاران اصولگرایش نیز پایین تر 
بود. او برخلاف انتخابات سال ۹۸ با رای اول وارد 
مجلس نشد بلکه با 4۰۰ هزار رای چهارمین رای 
اصولگرایان را به دست آورد. نکته ای قابل توجه در 
این جدول شباهت آرای قالیباف در انتخابات ۱4۰۳ 
و انتخابات ۸4 است. در هر دو انتخابات قالیباف از 
رفتن به مرحله دوم بازماند، اما نسبت به جمعیت 
و میزان رای دهندگان، آرای قالیباف کاهش هم 
گر آرای او را نسبت به واجدین  پیدا کرده؛ حتی ا
که ۵۰  شرایط در نظر نگیریم؛ واجدین شرایطی 
درصدشان در انتخابات شرکت نکردند. قالیباف 
در انتخابات مجلس ریزش بیشتری را تجربه کرده 
است. در انتخابات مجلس یازدهم تقریبا ۶۹ درصد 
تهرانی هایی که در این انتخابات شرکت کردند نام 
قالیباف را بر روی برگه رای نوشته بودند. این در 
گر  انتخابات ۱4۰۲ به ۱۶/۵ درصد رسید. در حالی که ا
نسبت آرای قالیباف به واجدین شرایط را حساب 
کنیم زیر ۶ درصد خواهد بود. قالیباف در شش 
دوره ای که در انتخابات هیات رئیسه مجلس، از 
سوی نمایندگان به عنوان رئیس قوه مقننه انتخاب 
شده، آرای نسبتا بالایی به دست آورده اما علت این 
موضوع بیشتر به آن برمی گردد که مجلس چهره های 
برجسته ای نداشته که بتوانند مدعی ریاست بر این 

قوه باشند. 
   عوامل سه گانه بقای قالیباف

باقی ماندن قالیباف در جایگاه نمایندگی مجلس 
به سه عامل مختلف بستگی دارد. اول از همه آنکه 
در دوگانه طیف سیاسی پزشکیان و جلیلی بتواند 
بر ستون محکم تری تکیه کند. تجربه نشان داده 
قالیباف در گفتمان سازی موفق نبوده است، پس 
باید در سمتی بایستد که جایگاهش بیش از این 
تضعیف نشود؛ در این مورد هم به نظر می رسد 
قالیباف  برای  سست تری  مسیر  پایداری  جبهه 
باشد. قالیباف از معدود سیاستمدارانی است که 
بیشتر می تواند بر عوامل بیرونی تکیه کند تا مسیر 
خود. به همین خاطر عملکرد دولت پزشکیان هم 
در بقای او موثر است. با عملکرد ضعیف پزشکیان 
کردن پایداری  در فضای  احتمال دست بالا پیدا
سیاسی آینده بیشتر خواهد بود. در این صورت، 
جبهه پایداری در معادلات قدرت دست بالا را پیدا 
خواهد کرد و ممکن است قالیباف را به راحتی کنار 
بگذارد. نکته آخر آنکه قالیباف باید دست به دعا 
باشد که ریاست مجلس آینده از حالا مدعی قدری 
پیدا نکند. او از این نظر جایگاهی مثل حداد عادل را 
در مجلس هفتم دارد. وقتی علی لاریجانی وارد عرصه 
انتخابات مجلس هشتم شد، حداد عادل که ریاست 
مجلس را برعهده داشت از هیات رئیسه نزول کرد و 
صحن نشین شد. اما پایین آمدن از جایگاه ریاست 

برای او احتمالا سخت تر است. 


